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ACTA NÚM. 18/08 
 
 ACTA DEL PLE EXTRAORDINARI DE LA CORPORACIÓ MUNICIP AL, 
CELEBRAT EL DIA ONZE DE NOVEMBRE DOS MIL VUIT  
 
     - - - o o o O O o o o - - - 
 A la ciutat de Sagunt, el dia onze de novembre de dos mil vuit, a les 17 hores es reuneixen 
al Saló de Sessions d’aquest Excm. Ajuntament, sota la Presidència de l’Il·lm. Sr. Alcalde, Sr. 
Alfredo C. Castelló Sáez, els següents regidors i regidores: 

Sr. Vicente Vayá Pla 
Sra. Concepción Peláez Ibáñez 
Sra. Davinia Bono Pozuelo 
Sr. Sergio Ramón Muniesa Franco 
Sr. Juan Serrano Moreno 
Sra. A. Leonor Murciano Rodríguez 
Sra. Mª Teresa Peris Azpilicueta 
Sra. Gloria I. Calero Albal 
Sr. José Luis Chover Lara  
Sra. Nuria Hernández Pérez 
Sr. Miguel García Benítez 
Sra. Aurora Campayo Duarte 
Sr. Miguel Chover Lara 
Sr. Jaime E. Goig Torres 
Sra. Mª Pilar Fernández Chirivella 
Sr. Raúl Navarro Gómez 
Sr. Manuel González Sánchez 
Sra. Lidia Sánchez Valls 
Sr. Sergio Paz Compañ 
Sr. Josep Francesc Fernández Carrasco 
Sr. Mª Teresa García Muñoz 
Sr. Fernando López-Egea López 
Sr. Francisco Aguilar Gil 
NO HI ASSISTEIX:  
Sr. José Luis Martí González 

 
 Assistits del secretari general, Sr. Alberto J. Arnau Esteller, i de l’interventor, Sr. Sergio 
Pascual Miralles, a fi de celebrar sessió extraordinària del Ple de la corporació, en primera 
convocatòria. 
  

La presidència obri la sessió i, vist que han sigut tots convocats de manera legal i que hi 
ha prou quòrum, s’examinen els assumptes que a continuació es relacionen. 

1 CESSIÓ DE SOLARS A LA GENERALITAT VALENCIANA PER A LA 
CONSTRUCCIÓ DE DUES ESCOLES INFANTILS DE PRIMER CIC LE (0 A 3 ANYS). 
EXP. 79/08-M 

Vista la proposta presentada pel PSOE, després del debat, havent presentat el portaveu de 
SP una esmena a la totalitat, el Grup Ponent retira el present assumpte. 
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2 POSICIONAMENT MUNICIPAL SOBRE L’ASSIGNATURA D’EDU CACIÓ PER 
A LA CIUTADANIA I LA SEUA IMPLANTACIÓ AL NOSTRE MUN ICIPI. EXP. 78/08-
M I 80/08-M 

La portaveu del Grup Municipal PSOE llig la seua proposta d’acord, del següent tenor 
literal: 

“L’ordre de 10 de juny del 2008 de la Conselleria d’Educació de la Generalitat 
Valenciana va establir les formes d’organització pedagògica per a impartir la matèria Educació 
per a la ciutadania i els drets humans en l’Educació Secundària, utilitzant com a llengua 
vehicular l’anglés. 

El Tribunal Superior de Justícia de la Comunitat Valenciana va dictar interlocutòries de 
dates 23 i 28 de juliol del 2008 amb els quals va deixar clara constància que l’ordre esmentada de 
10 de juny del 2008 vulnera distintes normes de rang superior. 

Aquesta ordre de la Conselleria d’Educació va crear una gran contestació en els centres 
educatius, imposant al professorat com i en quina llengua s’han de donar les classes d’Educació 
per a la Ciutadania així com permetent l’“objecció” de l’alumnat a una assignatura obligatòria 
del currículum, alhora que es menyspreava la legislació educativa estatal. No oblidem que les 
lleis estatals són d’obligat compliment en un Estat de dret, i la Llei Orgànica d’Educació va ser 
aprovada pel Parlament espanyol. Les interlocutòries del Tribunal Superior de Justícia de la 
Comunitat Valenciana van deixar en suspens una part de l’articulat de la mencionada Ordre.  

Posteriorment la resolució d’1 de setembre del 2008 del director general d’Ordenació i 
Centres Docents i del director general de Personal, estableix orientacions metodològiques, 
didàctiques i organitzatives per a la impartició de la matèria Ensenyança per a la Ciutadania en 
l’Educació Secundària Obligatòria en compliment de les interlocutòries del Tribunal Superior de 
Justícia. 

Aquesta última resolució diu en l’article dos que “el professor o professora que tinga 
atribuïda la docència de la matèria podrà comptar amb la presència simultània en l’aula del 
professorat especialista en llengua anglesa”, corresponent a aquest últim “vehicular la impartició 
de la matèria”.  

La resolució d’1 de setembre fa coincidir en la mateixa aula dos professors, un d’anglés i 
un altre de filosofia, la qual cosa demostra una falta de coneixement pedagògic i crea un gran 
problema organitzatiu als equips directius dels centres educatius, a més d’una despesa inútil de 
recursos humans. És una irresponsabilitat, una falta de coneixement dels continguts de la pròpia 
matèria i del nivell d’abstracció i competència en la llengua proposada per a l’ensenyança 
(l’anglés) que tenen els alumnes d’aquesta edat.  

D’altra banda, aquestes decisions del Govern Valencià han creat una gran contestació 
social: pares i mares, professores i professors, equips directius, alumnat, centrals sindicals, partits 
polítics i la Universitat han explicitat amb claredat el seu rotund rebuig a aquestes normes que 
estan creant una gran inestabilitat en les comunitats educatives de la Comunitat Valenciana. 

Aquest tipus d’actuació organitzativa i pedagògica, amb la impartició de l’Educació per a 
la ciutadania en anglés i amb dos professors en una mateixa aula, és un cas inaudit i únic en totes 
les comunitats autònomes d’Espanya.  
 Per allò que s’ha exposat, el Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament de Sagunt 
proposa al Ple l’adopció dels ACORDS següents: 

Instar la Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana a: 
PRIMER: Que l’Assignatura d’Educació per a la Ciutadania i els Drets Humans siga 

impartida amb criteris pedagògics en castellà o valencià que són les llengües vehiculares oficials 
per a l’ensenyança en etapes no universitàries tal com queda reflectit en la Llei d’Ús i 
Ensenyament del Valencià i en l’Estatut d’Autonomia. 
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SEGON: Que es respecte íntegrament l’assignatura d’Educació per a la Ciutadania i els 
Drets Humans contemplada com a curricular i obligatòria en la Llei Orgànica 2/2006, de 3 de 
maig (LOE). 

TERCER: Que complisca estrictament amb la Llei i el dret de l’alumnat a rebre els 
continguts curriculars marcats per la LOE en les condicions i amb els mitjans que corresponguen. 

QUART: Que es retire l’Ordre del 10 de juny del 2008 en la que s’estableixen les formes 
d’organització pedagògica per a impartir la matèria d’Educació per a la Ciutadania i els Drets 
Humans en l’educació secundària obligatòria.” 

 
 Durant el debat la Sra. García Muñoz abandona definitivament la sessió. 
 

Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 
  Total regidors: 25. Regidors assistents: 24. Regidors absents: 2, Sr. Martí i Sra. García 

Muñoz. Vots a favor: 9, dels Senyors/es. Calero, García Benítez, José Luis Chover, Campayo, 
Hernández, Miguel Chover, Fernández Carrasco, López-Egea i Aguilar; vots en contra: 8, dels 
Srs./as. Alcalde, Muniesa, Vayá, Serrano, Murciano, Bono, Peláez, Peris; abstencions: 7, dels 
Srs./as. Goig, Navarro, Fernández Chirivella, González, Paz, Sánchez i Sra. García Muñoz (la 
d’aquesta última en aplicació de l’art. 100.1 del ROF); per la qual cosa, a proposta del Grup 
Socialista, l’Ajuntament Ple, per 9 vots a favor de PSOE, BLOC i EU, 8 vots en contra de PP i 7 
abstencions de SP i Sra. García Muñoz (en aplicació de l’art. 100.1 del ROF), ACORDA:  

Aprovar la proposta dalt transcrita que es té ací per reproduïda a tots els efectes. 
 
3 REDUCCIÓ DE LES PLACES DE ZONA BLAVA A LES UBICAC IÓ FIXADES 
COM A D’IMPLANTACIÓ INICIAL. EXP. 77/08-M 

La portaveu del Grup Municipal PSOE llig la seua proposta d’acord, del següent tenor 
literal: 

“Amb l’objectiu de limitar l’estacionament permanent, per a promoure les rotacions a fi 
que l’estacionament no es constituïra en un obstacle per als comerciants de la ciutat, es va posar 
en marxa al juny del 2006, en període de prova, i amb l’aprovació prèvia pel Ple de l’Ajuntament 
de Sagunt en la sessió de 27 d’abril, el servei públic de regulació d’aparcament a la via pública 
(ORA). Un servei que va comptar amb 175 places, i que va comprendre 4 zones concretes de la 
ciutat: plaça Moreria 25 places, plaça Cronista Chabret, 60, Camí Reial, 30 i av. Nou d’Octubre, 
60. Aquesta decisió va provocar reaccions contradictòries i moltes desqualificacions per part del 
PP i de SP que van ser els únics que no van recolzar la decisió plenària. 

Al juny del 2007 va finalitzar el contracte subscrit per l’Ajuntament amb l’empresa 
DORNIER, SA, i, a pesar que podia ser prorrogat, no es va fer. 

En la nova legislatura, i després d’uns suposats estudis econòmics de viabilitat, el Partit 
Popular, que s’havia oposat radicalment a la seua implantació, va decidir unilateralment traure a 
concurs el servei de l’ORA i implantar novament la coneguda com “zona blava”. 

El plec de condicions, aprovat per la Junta de Govern el 12 de desembre del 2007, 
estableix en el seu art. 6.4.2. que el “servei de regulació i vigilància d’aparcament de vehicles, 
s’estendrà a les vies públiques i altres zones delimitades en l’annex I, i es podrà modificar amb la 
Resolució prèvia d’Alcaldia”, fixant en un mínim de 181 les places subjectes a control. 

En aquest annex I, es diferència entre vies d’implantació inicial, “sobre la qual versarà 
l’oferta”, i zones de possible ampliació “sempre subjectes a la decisió final de l’Excm. 
Ajuntament de Sagunt”. 

Les zones d’implantació inicial són les següents: Camí Reial (30 places), pl. Cronista 
Chabret (60), plaça Antiga Moreria (25) i av. Nou d’Octubre –entre c/ Lope de Vega i c/ Violeta- 
(115). El que fa un total de 230 places. 
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 Les zones de possible ampliació que apareixen en tal annex són les següents: c/ dels Horts 
–des de c/ de la Rosa- (60 places), av. de Dr. Palos –fins a c/ Conqueridor (50), plaça Major (15), 
plaça Ramón de la Sota (25), av. Mediterrani –entre c/ Astúries i c/ Amboto- (35), av. Camp de 
Morvedre (entre c/ Fornàs i c/ del Cid (50), c/ Mare de Déu del Carme (entre c/ Pintor Moliner i 
c/ Colom- (15), plaça del Sol (10), c/ del Treball -fins a c/ Trobador- (20) i c/ Progrés -des de c/ 
Arenal fins a av. Camp de Morvedre- (35). El que suposen 315 noves places. 

Per tant, entre les zones d’implantació inicial i de possible ampliació, l’annex I del Plec 
fixa un total de 545 places de pagament. 
 El 16 d’abril del 2008 s’adjudica a l’empresa DORNIER, SA, el contracte de l’ORA. 
Contracte que és firmat per les parts, empresa i Ajuntament de Sagunt, el 7 de maig del 2008. El 
temps de duració del mateix és de 2 anys, podent ser prorrogat fins a un màxim de 4. El servei de 
l’ORA entra en funcionament dies més tard en les zones d’implantació inicial. 

Mitjançant una resolució d’Alcaldia de data 1 d’agost del 2008, el Sr. Castelló decideix 
ampliar les zones inicials, i això, perquè segons assenyala la pròpia resolució, “l’ampliació 
objecte de la regulació –de l’ORA- és competent l’Alcaldia”. En aquest sentit, l’alcalde de 
Sagunt, va decidir: “Ampliar la zona regulada pel servei d’ORA a les vies públiques de la ciutat 
de Sagunt que a continuació es detallen: 

Al nucli de Sagunt ciutat: c/ dels Horts, av. Dr. Palos i plaça Major. 
Al nucli urbà de Sagunt Port: plaça Primer de Maig*, c/ del Treball, c/ Mare de Déu del 

Carme, c/ Trobador*, c/ Progrés, Plaça del Sol, av. Camp de Morvedre, av. Hispanitat*, c/ del 
Cid*, c/ Periodista Azzati* i plaça Ramón de la Sota”. (* No incloses en el plec de condicions). 

La conclusió que podem obtindre d’aquesta relació de fets és que l’únic que podia ampliar 
les zones d’aparcament de pagament –zona blava- és l’ALCALDE, i que, per tant, qui les ha 
ampliat ha sigut el Sr. CASTELLÓ. I no ho ha fet, com va assegurar en el Ple del passat 24 de 
setembre, en les zones previstes en el plec, sinó on li ha donat la real gana i, per cert, carrers i 
avinguts completes sense cap tipus de limitació. 

És necessària aquesta ampliació? Rotundament NO. A Sagunt-ciutat es limita 
l’aparcament en tota la zona neuràlgica del nucli, fins i tot en zones on no hi ha activitat 
comercial, la qual cosa provocarà una sobresaturació als carrers adjacents i, sens dubte, molts 
problemes d’aparcament per a la immensa majoria de veïns. Pel que fa al Port, on s’han inclòs 
molts carrers que no apareixen en el plec, també es va a provocar un problema d’aparcament on 
no existeix. Els problemes d’aparcament en aquestes zones són molt puntuals, per tant, no es 
justifica en absolut tal barbaritat de zona blava.  

Per allò que s’ha exposat, el Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament de Sagunt 
proposa al Ple l’adopció de l’acord següent: 

ÚNIC: Instar l’alcalde de l’Ajuntament de Sagunt perquè deixe sense efecte la Resolució 
d’Alcaldia núm. 01184 d’1 d’agost del 2008, mitjançant la qual ampliava les zones d’aparcament 
de pagament regulat pel servei d’ORA.” 

 
A les 18 hores i 45 minuts el Sr. Alcalde s’absenta momentàniament de la sessió, sent 

substituït pel 5e Tinent d’Alcalde, Sr. Muniesa, fins a les 18 hores i 50 minuts. 
 
Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 

  Total regidors: 25. Regidors assistents: 24. Regidors absents: 2, Sr. Martí i Sra. García 
Muñoz. Vots a favor: 9, dels senyors/es. Calero, García Benítez, José Luis Chover, Campayo, 
Hernández, Miguel Chover, Fernández Carrasco, López-Egea i Aguilar; vots en contra: 14, dels 
Srs./as. Alcalde, Muniesa, Vayá, Serrano, Murciano, Bono, Peláez, Peris, Goig, Navarro, 
Fernández Chirivella, González, Paz i Sánchez; per la qual cosa l’Ajuntament Ple, per 9 vots a 
favor de PSOE, BLOC i EU i 14 vots en contra de PP i SP,  ACORDA:  
 No aprovar la proposta dalt transcrita. 
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4 POSICIONAMENT MUNICIPAL EN CONTRA DE LES AGRESSIO NS DE 
L’EXTREMA DRETA A REGIDORS DEL BLOC. EXP. 81/08-M 

La portaveu del Grup Municipal BLO llig la seua proposta d’acord, del següent tenor 
literal: 

El dia 26 de setembre, Maite Peiró, regidora del Bloc Nacionalista Valencià a l’Alqueria 
de la Comtessa, i altres persones van resultar ferides per l’impacte de pedrades llançades per un 
grup de manifestants d’extrema dreta quan participaven en la concentració cívica del 
Correllengua a la ciutat de Gandia.  
 Els violents van increpar reiteradament els participants en l’acte cívic i es van dedicar a 
insultar-los i agredir-los mitjançant el llançament d’objectes al llarg del recorregut. 
        La policia no va realitzar cap detenció. 
        D’altra banda, la Comissió de Coordinació, Organització i Règim de les institucions de la 
Generalitat, de les Corts Valencianes va aprovar per unanimitat de tots els grups (PP, PSOE, 
BLOC-Compromís), en la sessió del 17 de juny del 2008, una proposició no de Llei sobre 
condemna de la violència feixista exercida per l’extrema dreta contra persones, entitats i 
formacions polítiques progressistes i nacionalistes valencianes. 

Per tot allò que s’ha exposat, proposem al Ple els ACORDS següents: 
PRIMER: Condemne l’agressió patida per Maite Peiró i altres persones a les mans d’un 

grup de violents, quan participaven en el Correllengua d’enguany a Gandia. 
SEGON: Demane al delegat de Govern la detenció i posada a disposició judicial de 

l’autor o autors de l’agressió. 

TERCER: Inste el delegat del Govern a posar els mitjans necessaris per evitar que fets 
com els denunciats tornen a succeir. 

QUART: Trasllade aquest acord a la Delegació del Govern a València.” 
 
Durant el debat s’absenten momentàniament de la sessió els Srs. González, Miguel 

Chover, José Luis Chover i Sra. Sánchez. 
 
Sotmés l’assumpte a votació, resulta: 
  Total regidors: 25. Regidors assistents: 24. Regidors absents: 6, senyors/es. Martí, García 

Muñoz, González, Miguel Chover, José Luis Chover i  Sánchez. Vots a favor: 19, dels 
Senyors/es. Alcalde, Muniesa, Vayá, Serrano, Murciano, Bono, Peláez, Peris, Goig, Navarro, 
Fernández Chirivella, Paz, Calero, García Benítez, Campayo, Hernández, Fernández Carrasco, 
López-Egea i Aguilar; abstencions (en aplicació de l’art. 100.1 del ROF): 4, dels Srs./es. 
González, Miguel Chover, José Luis Chover i Sánchez; per la qual cosa, a proposta del Grup 
BLOC, l’Ajuntament Ple, per 19 vots a favor de PP, SP, PSOE, BLOC i EU, i 4 abstencions dels 
Srs./es. González, Miguel Chover, José Luis Chover i Sánchez (en aplicació de l’art. 100.1 del 
ROF), ACORDA:  

Aprovar la proposta dalt transcrita que es té ací per reproduïda a tots els efectes. 
 

En aquests moments els Srs. González, Miguel Chover, José Luis Chover i Sra. Sánchez 
es reintegren a la sessió. 
  
5 POSICIONAMENT MUNICIPAL SOBRE FINANÇAMENT DELS 
AJUNTAMENTS. EXP. 82/08-M 

El portaveu d’EU llig la seua proposta d’acord, del següent tindre literal: 
“Des de fa més de 30 anys els ajuntaments de l’Estat espanyol han vingut reclamant una 

solució justa en matèria de finançament, solució que lluny d’acostar-se s’ha anat demorant d’una 
manera inexplicable en el temps. 
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Des de l’inici de la democràcia al nostre país totes les forces polítiques han inclòs entre 
els seus aqueixos programàtics i compromisos electorals, millorar el finançament municipal, i 
sempre la FEMP ha plantejat com a prioritat resoldre el marc competencial i de finançament dels 
ajuntaments. 

No sols han sigut els Ajuntaments, els partits polítics, sinó també el Congrés i el Senat, 
cambres de representació de la sobirania popular, els que en reiteradíssimes ocasions han aprovat 
al llarg dels anys nombroses mocions, proposicions etc., instant al govern de torn a resoldre el 
problema de finançament deficitari dels Ajuntaments del nostre país. 
 Mes, fins i tot, tots els presidents de Govern, en les reunions mantingudes amb els 
representants dels ajuntaments s’han compromés a abordar sense demora el marc competencial i 
de finançament dels ajuntaments. 
 Durant 30 anys s’ha reconegut la justícia de la reivindicació municipal, s’han adoptat 
decisions institucionals que s’han incomplit d’una manera  flagrant pels governs del PP i del 
PSOE  a nivell estatal. 
 Lluny d’avançar en la millora del finançament, en aquests anys, s’han produït decisions i 
fets que han anat agreujant la situació fins a límits insostenibles. Els ajuntaments, davant de la 
deixadesa d’altres administracions, han anat assumint competències impròpies que s’estan 
finançant amb recursos municipals quan haurien de ser finançades per altres administracions, si a 
això unim un finançament insuficient i injust, un model desigual, confús i parcial, decisions com 
la retirada del IAE sense la compensació oportuna per part de l’Estat i la creixent demanda social 
de serveis, podem concloure que s’ha arribat a una situació realment limite. 
 Així ho va entendre l’assemblea de la FEMP, celebrada l’any passat, que va centrar bona 
part del seu debat i resolucions en la necessitat d’abordar sense mes demora aquest repte exigint 
al govern de la nació i també als governs autonòmics que assumiren les seues responsabilitats i 
que abordaren junt amb els ajuntaments un nou marc de finançament local que no podia aïllar-se 
del debat del finançament autonòmic sinó caminar de forma conjunta i que havia de perseguir, 
des de la coresponsabilitat competencial i financera, l’objectiu d’assumir els reptes de la 
ciutadania per al segle XXI. 

Els ajuntaments, els pobles i les ciutats, han sigut autèntic motor de canvi al nostre país en 
els últims 30 anys, poden i han de jugar un paper clau per a aconseguir la igualtat d’oportunitats 
dels ciutadans i per a incrementar la cohesió social, poden i han de ser la institució que amb 
major rapidesa i eficàcia poden donar resposta a les necessitats dels ciutadans, poden i han de ser 
espais de convivència i integració i són sens dubte el primer lloc a què acudeixen els ciutadans 
buscant solució als seus problemes, unes vegades de competència municipal i la majoria de 
vegades de competència d’altres administracions. 

Per a cobrir aquests objectius són imprescindibles més recursos. 
  A pesar de tot açò, de les reclamacions de la FEMP, de les aprovacions del Congrés i el 
Senat, dels compromisos de les diferents forces polítiques la situació dels ajuntaments és avui 
lamentable, pitjor en percentatge d’assignació de recursos que fa 25 anys. Avui la participació 
dels ajuntaments en la despesa pública estatal és inferior al de fa 25 anys. En particular, aquests 
Pressupostos empitjoren de forma substancial el finançament de les entitats locals, amb un retall 
respecte a l’any anterior que el Govern xifra en el 3,5%, però que la Federació Espanyola de 
Municipis i Províncies estima en uns 200 milions d’euros de retall real, entorn d’un 6% menys. 

Des d’EU hem treballat, en el marc de la FEMP i a través de la nostra representació en les 
institucions de l’Estat i de les comunitats autònomes perquè aquesta situació millore, perquè 
s’aborde aquest tema amb urgència, ho hem fet amb lleialtat, però deixant clar que en aquesta 
matèria no caben ja solucions a mitges i que és el moment d’abordar aquesta assumpte junt amb 
el nou model de finançament autonòmic. Ja no caben demores, demagògies, ni disculpes. 

Quan el debat es trobava en aquesta fase ens hem vist sorpresos per les propostes del 
ministre d’Economia, Sr. Solbes, que ha inclòs entre les propostes per al pressupostos aprovat en 
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el Congrés representa una REBAIXA dels recursos que van destinats als ajuntaments per a l’any 
2009. És la primera vegada en els anys de democràcia que l’assignació municipal en el marc del 
Pressupost General de l’Estat es redueix. Si no fóra tan greu pareixeria un sarcasme. 

Es fa aquesta proposta per part del govern en el marc d’un debat sobre la crisi i la 
suposada necessitat austeritat en els comptes publiques, austeritat per cert que només es preveu 
per a l’administració municipal que està patint d’una manera considerable la reducció dels seus 
recursos com a conseqüència de la crisi econòmica i la parada de la construcció.  

Des d’EU volem mostrar el nostre total desacord amb aquesta proposta per considerar-la 
injusta, errònia des del punt de vista polític i social, per suposar un clar incompliment dels 
compromisos electorals del Govern del PSOE i perquè una vegada mes s’aquesta pretenent que la 
part mes fràgil  de l’administració continue assumint grans reptes amb escassos recursos. 

Tots sabem que en èpoques de crisi és imprescindible que existisquen recursos suficients 
per a pal·liar les necessitats de les classes populars que són víctimes de la desocupació, les 
hipoteques, l’augment dels preus en productes bàsics, etc. Tots sabem que aqueixos ciutadans al 
primer lloc a què acudeixen amb la seua angoixa i les seues necessitats és als ajuntaments. Per 
això reduir l’aportació estatal als ajuntaments és sens dubte reduir la despesa social que podria 
ajudar a fer que no paguen la crisi en solitari, una vegada mes, els de sempre. 

Per tot això i davant de la gravetat de la situació es proposa al ple de l’Ajuntament adopte 
els acords següents: 
 1r. Exigir al president de Govern el compromís d’incrementar aquesta partida d’una 
manera considerable respecte a l’aprovada en els pressupostos del 2009, d’acord amb la FEMP. 

2n. Exigir al president de Govern que garantisca un debat conjunt sobre finançament 
autonòmic i local que permeta abordar el necessari finançament local d’una manera global i amb 
un model concertat entre govern central, governs autonòmics i ajuntaments, complint els mandats 
realitzats pel Congrés i el Senat en resolucions aprovades en aquesta matèria. 

3r. Exigir al president de govern que pose en marxa un nou model de finançament local 
que garantisca la suficiència financera de les entitats locals, la igualtat dels municipis, la prestació 
de serveis bàsics de qualitat per a tots els ciutadans amb independència del municipi (gran o 
xicotet). 

4t. Exigir al president de Govern el reconeixement del deute històric municipal que s’ha 
anat acumulant al llarg dels anys com a conseqüència de l’assumpció de competències d’altres 
administracions amb recursos dels propis ajuntaments i que estan quantificats en prop de 7000 
milions d’euros, establint els mecanismes corresponents per a la seua compensació. 

5é. Exigir al president de Govern el compromís per a l’aprovació d’una nova Llei de 
Govern local, i una nova Llei de finançament Local, que amb el mas ampli consens polític, 
establisca el nou marc competencial municipal amb el finançament adequat i suficient en el 
present període de sessions parlamentari. 

6é. Exigir a les comunitats autònomes la posada en marxa d’iniciatives dirigides a obrir la 
participació dels Ajuntaments en els ingressos de les comunitats autònomes, a fi de complir el 
mandat constitucional de suficiència financera de les corporacions locals que avui assumeixen 
sense compensació alguna competències clarament autonòmiques.  

7é. Recolzar totes les iniciatives que realitze la FEMP per a aconseguir aquests objectius, 
davant de la insostenibilitat de la situació de finançament municipal existent en aquest moment, 
sense excloure les mesures de pressió i reivindicatives que es consideren oportunes. 

8é. Proposar a la FEMP la realització de plens en tots els ajuntaments de l’Estat espanyol 
en la mateixa data per a mostrar el desacord amb la situació actual, exigir un acord de 
finançament just i suficient i recolzar totes les mesures se consideren oportunes que per a 
aconseguir aquests objectius. 

9é. De la present moció es traslladarà a: 
- Al president de Govern. 
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- Al ministre d’Economia. 
- Als grups parlamentaris del Congrés i el Senat. 
- Al president de la Generalitat i grups polítics en les Corts Valencianes.                           
- Al moviment associatiu de la ciutat.” 
 
 En el debat, el Grup Municipal PP presenta la següent esmena a la totalitat, acceptada pel 
grup ponent: 

“El passat 13 de setembre del 2008, a Saragossa, es van reunir els membres del Consell 
Territorial, integrat pels presidents de totes les Federacions Territorials de Municipis, adoptant 
per unanimitat una sèrie de Resolucions relacionades amb el sistema actual de finançament de les 
entitats locals, i en especial, perquè s’incloguera una previsió d’augment del finançament local 
dins de la participació en els tributs de l’Estat. 

En aquest mateix sentit els Portaveus dels Grups Polítics en el si de la FVMP, reunits a 
València el passat 19 de setembre, acorden a més d’adherir-se a la Resolució del Consell 
Territorial de la FEMP en relació a la negociació sobre la reforma del model de finançament 
local, l’elaboració d’una moció sobre el finançament local perquè siga aprovada pels plens de les 
Entitats Locals Valencianes. 

L’actual moment de crisi econòmica està posant de manifest una vegada més els 
desequilibris en el model de finançament local que pot afectar molt greument a la forma i qualitat 
de prestació de serveis als veïns per part dels ajuntaments. 

La caiguda generalitzada de l’economia espanyola té una especial incidència en les arques 
municipals, i si a això s’afig el problema estructural del finançament local que es porta 
arrossegant a Espanya, degut, entre altres causes, als serveis que presten els ajuntaments sense ser 
de la seua competència, per ser l’Administració més pròxima als veïns i sensible a la seua 
demanda, es fa obligatori posar en marxa de manera immediata reformes institucionals i en 
l’àmbit del finançament que permeten començar a donar solució a aquest problema. 

És per això, que la negociació i execució d’un nou model de finançament local ha de ser 
imminent i simultani a la reforma autonòmica. 

En aquest context, les xifres avançades pel Ministeri d’Economia i Hisenda per a la 
Participació dels ens locals en Ingressos de l’Estat de 2009 són molt preocupants i posen a les 
arques locals en una difícil situació per al desenvolupament de les seues competències i serveis 
en els pròxims exercicis pressupostaris. 

Per tant, es proposa al Ple l’adopció dels ACORDS següents: 

PRIMER: En execució dels compromisos expressats pel Govern de la nació, per a garantir 
un model de Reforma del Finançament local, que permeta dotar els governs locals d’un 
finançament adequat i suficient, de forma vinculada i simultanieja a la reforma del Finançament 
Autonòmic, garantint la participació de les entitats locals en els ingressos de les comunitats 
autònomes, aquest Ajuntament expressa la seua ferma voluntat d’abonar a la FEMP durant el 
procés de la negociació que està realitzant en representació i defensa dels interessos de totes les 
entitats locals. 

SEGON: La unitat dels municipalistes entorn de les propostes presentades per la FEMP, 
requereix d’una resposta des de la lleialtat institucional per part dels responsables del Ministeri 
d’Economia i Hisenda, Ministeri d’Administracions Públiques i Governs de les CCAA, que fins i 
tot sent coherent en relació a la situació econòmica general, garantisca l’activitat, la prestació de 
serveis i l’exercici de les responsabilitats públiques que es realitzen de manera efectiva des dels 
ajuntaments, diputacions, consells i capítols insulars. 

TERCER: Considerem insuficient la proposta de previsions per a l’exercici pressupostari 
de l’any 2009, presentada pel Ministeri d’Economia i Hisenda, en aplicació del sistema actual de 
finançament, amb relació a la participació dels tributs de l’Estat per les entitats locals, i s’incloga 
una previsió d’augment del finançament local a càrrec dels pressupostos de l’any 2009. 
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QUART: Sol·licitem del Govern el compromís ferm de millorar el finançament local 
incorporant recursos addicionals per a les corporacions locals, igual que s’ha inclòs en la proposta 
del Ministeri d’Economia per a les comunitats autònomes. 

CINQUÉ: Reiterem la necessitat que aquest procés de negociació es veja impulsat, durant 
les pròximes setmanes, conforme al calendari i continguts aprovats en la Mesa Negociadora 
Bilateral FEMP-Govern, tancant simultàniament l’acord de Finançament Local junt amb el de les 
CCAA. 

SISÉ: Una vegada tancat l’acord de negociació d’aquest procés ha de plantejar-se una 
continuïtat en els àmbits territorials entre els governs de les CCAA i els partits polítics i cada una 
de les Federacions Territorials per a determinar la participació de les entitats locals en els 
ingressos de les comunitats autònomes, per a avançar en el procés de segona descentralització 
desenvolupant el pacte local. 

SETÉ: Instar el govern de la nació i a tots els partits polítics representats en el Parlament 
per a aconseguir des de l’imprescindible consens, de forma immediata, un Acord d’Estat per a 
l’aprovació d’un nou Estatut del Govern Local, on es reconega el marc de competències reals i es 
respecten els principis bàsics i irrenunciables d’igualtat, equitat, suficiència financera i autonomia 
local en tot el territori, d’ajuntaments, diputacions, consells i capítols Insulars. 

     VUITÉ: De la present moció es traslladarà a: 
− Al president del Govern. 
− Al ministre d’Economia. 
− Als grups parlamentaris del Congrés i del Senat. 
− Al president de la Generalitat i els grups polítics a les Corts Valencianes. 
− A la Federació Espanyola de Municipis i Províncies.” 

 
      Sotmesa a votació l’esmena a la totalitat, resulta: 

Total regidors: 25. Regidors assistents: 24. Regidors absents: 2, Sr. Martí i Sra. García 
Muñoz. Vots a favor: 23, dels senyors/es. Alcalde, Muniesa, Vayá, Serrano, Murciano, Bono, 
Peláez, Peris, Goig, González, Navarro, Fernández Chirivella, Paz, Sánchez, Calero, José Luis 
Chover, García Benítez, Miguel Chover, Campayo, Hernández, Fernández Carrasco, López-Egea 
i Aguilar; per la qual cosa, l’Ajuntament Ple, per unanimitat, ACORDA:  

Aprovar l’esmena a la totalitat dalt transcrita que es té ací per reproduïda a tots els efectes. 
 
6 POSICIONAMENT MUNICIPAL SOBRE COMPRA PÚBLICA ÈTIC A. EXP. 
84/08-M 

Vista la proposta presentada per EU, després del debat, havent presentat el Grup Popular 
Municipal una esmena a la totalitat, el Grup Ponent retira el present assumpte. 
 
 I vist que no hi ha més assumptes a tractar, la Presidència clou la sessió a les 20 hores i 10 
minuts, de tot això, com a secretari general, done fe. 
 
ACOMPLIU-HO: L’ALCALDE 


